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رییس انجمن طراحان تئاتر:
نمی گذاریم زحمات هنرمندان 

فراموش شود

خانه  لباس  و  صحنه  طراحان  انجمن  رییس 
تئاتر گفت: وقتی هنرمندی مدتی فعالیت نکند، 
از یادها می رود ولی ما تلاش می کنیم با برگزاری 
مراسم های تجلیل از هنرمندان پیشکسوت، مانع 

این فراموشی ها بشویم.
میثم نویریان در گفت وگو با ایسنا درباره تجلیل 
تئاتر  باتجربه  طراحان  از  تعدادی  از  انجمن  این 
توضیح داد: این مراسم سرآغاز آیین های تجلیل ما 
از هنرمندان است. در گام اول از طراحانی تقدیر 
می کنیم که تجربه زیادی در این زمینه دارند و بنا 
داریم برنامه های تجلیل را در بازه های زمانی دیگری 
هم ادامه بدهیم. او اضافه کرد: هنرمندان بعد از 
سال ها تجربه اندوزی، ممکن است از نظر جسمی، 
دیگر توان فعالیت نداشته باشند و از صحنه هنر 
دور بمانند. متاسفانه در چنین مواقعی آن هنرمند 
به دست فراموشی سپرده می شود ولی ما تلاش 
زحمات  تجلیل،  آیین های  برگزاری  با  می کنیم 
سالیانه آنان را یادآوری کنیم. بنابراین تجلیل های ما 

به معنای انتخاب طراحان برتر تئاتر نیست.
این طراح با اشاره به برگزاری مسابقه اسکیس با 
شرکت دانشجویان به عنوان بخش دیگری از این 
برنامه اضافه کرد: مسابقه اسکیس را در دوره های 
مختلفی برگزار کرده ایم و هدف اصلی مان، برقراری 
پل ارتباطی میان استادان و هنرمندان پیشکسوت 
با نسل جوان و دانشجو است که قرار است در 
آینده به بدنه تئاتر بپیوندند. در همین راستا به 
همه شرکت کنندگان گواهی نامه می دهیم و سه 
طرح برتر را نیز معرفی می کنیم. نویریان از برگزاری 
یادبودی برای محمود فتح نیا، طراح صحنه فقید 
دنیا  از  سال ۹۹  ایشان  افزود:  و  داد  خبر  تئاتر 
رفتند ولی به دلیل همه گیری کرونا نشد که مراسم 
یادبودی برایشان برگزار کنیم. به همین دلیل در 
برنامه تقدیر از هنرمندان، با حضور خانواده آقای 
فتح نیا، یادبودی هم برای ایشان خواهیم داشت. 
برنامه تقدیر از طراحان صحنه و لباس تئاتر روز 
دهم تیرماه در سالن استاد عباس جوانمرد عمارت 
خانه تئاتر برگزار می شود. بخش اول این مراسم 
به مسابقه اسکیس اختصاص دارد که ساعت ۱۵ 
تا ۱۷ برپا می شود و بخش دوم که شامل تجلیل 
از هنرمندان پیشکسوت است، از ساعت ۱۷ تا ۱۹ 

برگزار خواهد شد.

تهدید محسن یگانه به افشای 
پشت پرده های موسیقی

اخبار  حواشی  در  اخیرا  که  یگانه«  »محسن 
نیز در  نامش  و  پررنگی داشت  موسیقی حضور 
فهرست ممنوع الفعالیت ها به چشم می خورد که 
البته از سوی وزیر ارشاد تکذیب شد، اکنون در 
برای صحبت درباره  از قصدش  کنسرت اخیرش 

پشت پرده های موسیقی خبر داد.
روزهای  در  که  یگانه  ایسنا، محسن  گزارش  به 
اخیر حواشی ممنوعیت برگزاری کنسرت را پشت 
از ۲۰ خرداد روی  و مدتی است که  سر گذاشته  
صحنه می رود، صحبت هایی در کنسرت اخیرش 
داشته که جنجال آفرین به نظر می رسد. این خواننده 
گفته است: »فارغ از اتفاقاتی که همه در جریان 
آنها هستند، اتفاقات دیگری رخ داد که هیچکس 
باز کنم،  را  نمی داند. روزی می خواهم سفره دلم 
شاید آخر تیرماه محسن یگانه را در چند پادکست 
و  برای شما بشکافد  را  یکسری مسائل  تا  ببینید 
درباره موسیقی و اتفاقاتی که پشت پرده آن رخ 
می دهد، صحبت کند.« یگانه خطاب به هوادارانش 
ادامه داده است: »ترسناک شد نه؟ همانقدر که 
حدس می زنید ترسناک است ولی خیلی ها دوست 
نداشتند این کنسرت برگزار شود. آن »خیلی ها« 
افراد خیلی خاصی هستند که پروژه های مشترک 
امروز  ولی  رسانده ایم،   اتمام  به  هم  با  زیادی 
نمی خواستند من روی استیج باشیم اما شما وقتی 
هنوز دقایقی از بلیط فروشی نگذشته بود بلیط ها 
را تمام کردید.« یگانه در ادامه صحبت هایش در 
حالی که بغض کرده بود، گفت: »منی که این همه 
ترانه نوشته ام، نمی توانم درست و حسابی در قالب 
ولی خودتان می دانید  کنم  از شما تشکر  کلمات 
که چقدر شما را دوست دارم.« محسن یگانه در 
روزهای آینده پنجشنبه، جمعه و شنبه از یکم تا 
سوم تیر در سانس های ۱۹:۴۵ و ۲۲:۴۵ در سالن 

اسپیناس پالاس به روی صحنه می رود.

علیرضا اصغری، نوازنده تار و 
آهنگساز درگذشت

علیرضا اصغری ـ نوازنده تار و آهنگساز موسیقی 
در ۴۶  بیماری  با  مبارزه  مدت ها  از  بعد  ـ  ایرانی 

سالگی دار فانی را وداع گفت.
شهرام صارمی ـ نوازنده کمانچه و آهنگساز ـ طی 
گفت وگویی با ایسنا خبر درگذشت علیرضا اصغری 
را تأیید کرد. علیرضا اصغری متولد سال ۱۳۵۶ طی 
سال های فعالیت هنری اش در حوزه های نوازندگی 
تار، سه تار، آهنگسازی و تدریس حضور مستمری 
داشت. او از سال ۱۳۷۳ کار با ساز سه تار را شروع 
مبانی  فراگیری  به  تا ۱۳۷۸  از سال ۱۳۷۶  و  کرد 

موسیقی و نواختن تار و سه تار پرداخت.
محضر  در   ۸۲ تا   ۷۹ سال  از  اصغری  مرحوم 
جنگوک،  عطا  ظریف،  هوشنگ  چون  اساتیدی 
بهروز همتی و حسین علیزاده به فراگیری موسیقی 
پرداخت و از سال ۸۴ و بازگشت مرحوم محمدرضا 
هنرمند  این  نزد  سال  چهار  طی  ایران  به  لطفی 
تجزیه و تحلیل ردیف موسیقی ایران فرا آموخت. او 
همچنین فارغ التحصیل هنرستان عالی موسیقی در 
مقطع کارشناسی نوازندگی ایرانی بود. سرپرستی 
و آهنگسازی و تشکیل گروه »پرنیان«، همکاری 
با مجید درخشانی و گروه موسیقی »خورشید«، 
امید«  اجرای کنسرت »سواران دشت  در  حضور 
به هنرمندی حسین علیزاده، اجرا در کاخ ورسای و 
ساختمان یونسکو در شهر پاریس فرانسه، تشکیل 
و سرپرستی و آهنگسازی گروه »رخشان«، برگزاری 
کنسرت »باغ بی برگی«، تشکیل گروه های موسیقی 
هنرجویان و اجراهای متعدد در فرهنگسرای نیاوران 
پروژه  چندین  در  حضور  و  دوره ای  صورت  به 
موسیقایی از جمله فعالیت های علیرضا اصغری در 

عرصه موسیقی بود.

درگذشت جلال نصیریان در 
هشتادسالگی

جلال نصیریان چهره ماندگار صنعت گردشگری 
و پذیرایی و هتل داری ایران بود که از دنیا رفت.

به گزارش ایسنا، نصیریان سه شنبه ۳۰ خردادماه 
۱۴۰۲ در سن هشتادسالگی درگذشت.

او زاده شهرستان اهر در استان آذربایجان شرقی 
به سال ۱۳۲۲ بود که در سال ۱۳۴۸ و در سن ۲۶ 
سازمان  جهانگردی  تسهیلات  کارشناس  سالگی، 
واپسین  و در سال های  بود  جلب سیاحان وقت 
به  و  شد  کشور  هتل های  درجه بندی  کارشناس 
استانداردهای آموزشی  هتل ها مراجعه می کرد و 
جهت دهی  را  ایران  هتل های  کاری  روندهای  و 
می کرد. نصیریان در سال های ۱۳۵۱ و ۱۳۵۲ به 
عنوان رییس جلب سیاحان کرمان فعالیت کرد. 
تلاش های حرفه ای او برای معرفی کرمان سبب شد 
بورسیه دوره فوق لیسانس مدیریت جهانگردی و 
هتل داری را برای سال های ۱۳۵۲ تا ۱۳۵۵ به مدت 
۴ سال در انگلستان دریافت کند. نصیریان پس 
از این دوره در سال ۱۳۵۵ به کشور باز گشت و 
جزو نخستین افرادی بود که آموزش گردشگری را 

به صورت حرفه ای در ایران آغاز کرد.  
نصیریان بیش از نیم قرن در حوزه گردشگری و 
آموزش آداب معاشرت، پذیرایی، اخلاق و الگوهای 
رفتاری گردشگری فعالیت گسترده و تخصصی در 
ایران داشت و تألیفات بسیاری نیز در این زمینه 
های  موسسه  خوشنام ترین  از  یکی  و  کرد  ارائه 

آموزش گردشگری ایران را داشت.
علی اصغر شالبافیان، معاون گردشگری وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری در پیام تسلیتی برای 
درگذشت جلال نصیریان نوشته است:  »برکات 
راس  در  که  نصیریان  استاد  فعالیت  سال ها 
خواهد  ماندگار  گردشگری  حوزه  »نام آوران« 
از  توجهی  قابل  تعداد  پرورش  و  تعلیم  ماند، 
دانش آموختگان و فعالان حوزه گردشگری است 
که هم اکنون در رده های شغلی مختلف به عنوان 
خدمات  دفاتر  بخش  در  فعال  تور،  راهنمای 
مسافرتی و هتلداری تا مسئولین و کارآفرینان این 
صنعت مشغول خدمتگزاری هستند.  این دانش 
خروشان و گنجینه ارزشمندی که به یاری سال ها 
تلاش و ممارست استاد نصیریان به عنوان بزرگمرد 
با اخلاق و متواضع این حوزه در شریان صنعت 
میراث  همچون  است،  جاری  کشور  گردشگری 
ارزشمندی به یادگار خواهد ماند و اثرات آن در 
خاک این سرزمین ریشه های سبز خواهد گستراند 
تا طراوت گردشگری مانا ماند و برقرار، نام و یادش 

گرامی.«

به گزارش ایسنا، با وجود این که در لایحه بودجه 
و  یک هزار  مبلغ   ۱۴۰۲ سال  برای  فرهنگی  میراث  
هشتصد و سی میلیارد تومان )۱.۸۳۰ میلیارد تومان( 
تعیین شده که حدود ۶۰ درصد از مجموعه بودجه 
وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی را 
به خود اختصاص داده است، اما به زعم برخی مدیران 
میراث  فرهنگی در استان ها کمبود بودجه همچنان 

مهم ترین چالش میراث  فرهنگی به شمار می آید.
حتی وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
هم به این موضوع اذعان کرده و بارها در نشست ها 
و برنامه های خود، کمبود بودجه میراث  فرهنگی را 

گوشزد کرده است.
ضرغامی حتی قبل از لایحه بودجه ۱۴۰۲ )خردادماه 
عمرانی  بودجه  مجلس  »امسال  بود:  گفته   )۱۴۰۱
وزارت میراث فرهنگی را ۷۷ درصد افزایش دادند و 
این افزایش بیش از دوبرابر میانگین افزایش اعتبارات 
عمرانی در سایر دستگاه هاست. با این حال افزایش 
اعتبار مذکور برای مرمت ۳۵ هزار بنای تاریخی در 
کشور کافی نیست و از ظرفیت خیرین نیز در کنار 

اعتبارات دولتی استفاده خواهد شد.«
به  اشاره  با   ۱۴۰۱ دی ماه   ۲۸ همچنین  ضرغامی 
محدودیت منابع کشور، همین امر را یکی از عوامل 
فرهنگی  میراث  حوزه  در  اندک  بودجه  اختصاص 
با  انجام شده  »با صحبت  بود:  گفته  و  کرده  اعلام 
و  برنامه  پیگیری سازمان  با  قرار شد  رییس جمهور 
اصلاح شود.  رقم  این  مجلس  با  و صحبت  بودجه 
فعالیت ها در حوزه عمرانی و مرمت ها مختص تزئین 
و ظواهر بناهای تاریخی نیست، بلکه برخی به دلیل 
و  فوریت  نیازمند  که  دارند  پایداری مشکل  و  سازه 
تا  داد  تذکر  رییس جمهور  لذا  است؛  بیشتر  اعتبار 
مواردی به عنوان اصلاح در این حوزه ها به مجلس 
اطلاع رسانی  و  تکمیل  نیز  نهایی  رقم  که  ارائه شود 

خواهد شد.«
او خردادماه ۱۴۰۲ نیز اعتبارات دولتی را برای صیانت 

از حوزه میراث فرهنگی »یک شوخی بزرگ« خواند.
صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث   وزیر 
همچنین در نشستی اظهار کرد: »در نظر بگیرید که 
٣۵ هزار بنای ثبت ملی و ٢۶ بنای ثبت جهانی در ایران 
داریم که اگر بر اساس بودجه سالِ قبل بخواهیم به هر 
کدام بودجه ای اختصاص دهیم، به هر بنا روزی ٣٠٠ 
هزار تومان می رسد که از دستمزد روزانه یک کارگر هم 
کمتر است. پس دولت پول کافی برای مرمت ندارد 
و تعارف نداریم.« درباره کمبود بودجه علی دارابی ـ 
معاون میراث فرهنگی کشور ـ نیز اظهارنظرهایی داشته 
است؛ او چندی پیش در یادداشتی به میزان بودجه 
بود: »وزارت  نوشته  و  میراث فرهنگی معترض شده 
میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی اگر مورد 
توجه ویژه قرار گیرد، می تواند هزینه اداره کشور را به 
جای نفت بر عهده گیرد؛ به شرط آن که یک بار همه 
امکانات، ظرفیت ها، زیرساخت ها و اعتبارات و بودجه 
لازم را به آن اختصاص دهند. واقعاً با بودجه ۳ هزار و 
۱۷۷ میلیارد و ۳۸۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان که برای 
وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی در 
نظر گرفته اند، در صورت تخصیص ۱۰۰ درصد آن که 
سال ۱۴۰۱ فقط ۳۵ درصد تخصیص داده شده است 
است؟  ساخته  کاری  چه  میراث  معاونت  عهده  از 
انتظار  اسلامی  شورای  محترم  مجلس  و  دولت  از 

تخصیص بودجه و اعتبارات ویژه برای میراث  فرهنگی 
داریم. ما امانت دار و حافظ میراث  فرهنگی ایران بزرگ 
هستیم. این اعتبارات بیانگر مهجوریت میراث  فرهنگی 
است و این در شأن، جایگاه و تاریخ و تمدن کهن 

ایران عزیز نیست.«
اظهارات،  این  ادامه  در  فرهنگی  میراث  وزارت 
راه اندازی انجمن خیرین میراث فرهنگی را کلید زد تا از 
افرادی که مایل به کمک به حفظ و صیانت از میراث 
فرهنگی با سرمایه شخصی هستند کمک بگیرد. در 
حالی که میزان بودجه میراث  فرهنگی همیشه مورد 
بحث و اعتراض بوده، اما برخی استان ها توانستند در 
دریافت سهمی بیشتر از بودجه ۱۴۰۲ گوی سبقت 
مدیران  برخی  که  طوری  به  بربایند،  سایرین  از  را 
استانی، توزیع بودجه میراث  فرهنگی را »ناعادلانه« 
دانسته اند. گفته شده است درحالی که استانی کمتر 
از یک میلیارد تومان بودجه برای مرمت دریافت کرده 
است، بیش از نیمی از بودجه مرمت میراث فرهنگی 
برای استان اصفهان درنظر گرفته شده که اعتراض در 

خفای برخی استان ها را به دنبال داشته است.
محوطه های  که  مازندران  استان  دیگر،  سوی  از 
معرض  در  روز  هر  و  دارد  بی شماری  تاریخی 
باستانی  محوطه های  حریم  و  است  زمین خواری 
این استان روز به روز مورد تعرض قرار می گیرد، به 
گفته مدیران میراث فرهنگی اش بودجه مناسبی برای 
این حوزه دریافت نکرده است، به طوری که مهدی 
عابدینی معاون میراث فرهنگی این استان گفته است: 
شده  داده  اختصاص  استان  این  به  که  »بودجه ای 
کفاف پروژه های نیمه کاره مرمتی را نمی دهد. بودجه 
مازندران در حوزه مرمت حدود دو میلیارد تومان است 

که البته وضعیت بقیه استان ها هم به همین شکل 
است و فقط یک استان بیش از نیمی از بودجه مرمتی 

کشور را دریافت کرده است.«
از  که  است  استان هایی  دیگر  از  هرمزگان  استان 
کمبود بودجه در بخش مرمت، ثبت آثار و کاوش های 
باستان شناسی گلِه دارد؛ طیبه حسین آخوندی رییس 
گروه حفظ و احیای بناها و بافت های تاریخی استان 
هرمزگان درباره وضعیت بودجه بخش میراث فرهنگی 
گفته است: »در حوزه میراث فرهنگی بیشتر بناهای 
ثبتی به مرمت فوری نیاز دارند، اما به علت محدودیت 
بودجه به خیلی از آن ها توجه نشده و یا به درستی 
مرمت نشده اند. بنابراین همه این بناها در اضطرار 
مرمت قرار می گیرند و برای مرمت آن ها درخواست 
اعتبار می شود، اما مبلغی که تخصیص داده می شود 
خیلی کم است و این دیدگاه توزیع اعتبارات در حوزه 
میراث فرهنگی در شوراهای برنامه ریزی نیازمند اصلاح 
است.« کمبود بودجه در حوزه میراث  فرهنگی فقط 
مختص بخش مرمت آثار و بناهای تاریخی نیست، 
باستان شناسی  کاوش های  نیازمند  آثار  از  بسیاری 
بودجه های  از  کاوش ها  ناچیز  سهم  اما  هستند، 
تخصیصی، انجام آن ها را به تعویق می اندازد و همین 
برای  آثار می شود؛  این  به  برای تعرض  دستمایه ای 
مثال دو محوطه باستانی استان قم امسال در اولویت 
کاوش قرار دارند، اما به گفته معاون میراث  فرهنگی 
تامین  به شرط  محوطه  دو  این  کاوش  استان،  این 

بودجه انجام  می شود.
در استان البرز نیز تعداد بناهایی که به دلیل کمبود 
کم  شده اند،  رها  خود  حال  به  سال هاست  بودجه 
نیست. نمونه بارز آن »کاخ مروارید« است که سقف 

اصلی آن چند سالی به بهانه کمبود اعتبار، مرمت 
نمی شود، درحالی که به مرمت و بازسازی فوری نیاز 
دارد. شهرام محمودی ـ معاون میراث  فرهنگی استان 
البرز درباره این موضوع اظهار کرده است: »اولویت 
اصلی ما در مرمت پوشش سقف کاخ مروارید است، 
اما این کار حدود هشت نه میلیارد بودجه می خواهد 
که درخواست آن داده شده، ولی متاسفانه هنوز ابلاغ 
با تأمین این بودجه، سقف  نشده است. منتظریم 
کاخ را به یک باره مرمت کنیم.« محمودی همچنین 
به ایسنا گفته است: »متاسفانه در حوزه کاوش های 
باستان شناسی اعتباری نداریم. اعتبارات این حوزه را 
استانی در نظر نمی گیرند و فقط اعتبار ملی شامل آن 
می شود. برای این حوزه هم درخواست اعتبار داشتیم، 
ما  ولی  خیر،  یا  شود  ابلاغ  اعتبارات  نمی دانیم  اما 
اولویت هایی در این زمینه داریم و مشخص کردیم که 

قصد داریم در کدام محوطه ها کاوش انجام دهیم.«
این اظهارات فقط بخشی از گلِه های استان هاست 
که درباره وضعیت بودجه میراث  فرهنگی ایران مطرح 
از  بسیاری  که  می دهد  نشان  رصدها  است.  شده 
بودجه کاوش  به علت کمبود  تاریخی  محوطه های 
نمی شوند و حریم و عرصه مشخصی ندارند. از طرفی 
آثار ارزشمندی در سطح روستاها و شهرهای کشور 
داریم که با وجود واجد ارزش بودن به علت بودجه 
ناکافی نمی توانند به ثبت ملی برسند. علاوه بر این 
ثبت شده  و  ارزش  واجد  و  نفیس  تاریخی  بناهای 
اضطراری  مرمت های  به  که  دارد  وجود  بسیاری 
و  است  بودجه  گرو  در  آن ها  حیات  اما  نیازمندند، 
ضرورت دارد نگاه ها در زمینه تخصیص بودجه تغییر 

کند.

یکی از بازیگران سینما و تلویزیون می گوید: در بسیاری از فیلم های 
ایرانی تصویری ماندگار از زن ارائه شده و در جریان غالب سینمای ایران 

به روح و روان زنان توجه بیشتری می شود.
اصغر نقی زاده در آستانه برگزاری نخستین جشنواره بین المللی فیلم 
»حوا« درباره ماندگارترین تصویر »زن« در فیلم ها و سریال های ایرانی 
به ایسنا گفت: فیلم های زیادی در سینمای ایران بوده اند که تصویر 
ماندگاری از زن ارائه کرده اند؛ از بازی گلچهره سجادیه در »سرزمین 
خورشید« احمدرضا درویش گرفته تا بیتا بادران در »آژانس شیشه ای« 
- همسر شخصیت عباس - که در داستان فیلم حضوری تأثیرگذار دارد. 
هما روستا نیز در فیلم »از کرخه تا راین« ابراهیم حاتمی کیا حضوری 
تأثیرگذار دارد. اگر بخواهیم در نمونه های متأخر و در ژانرهایی مثل 
کمدی هم مثال بیاوریم به نظرم همسر کاراکتر فریبرز در سریال »زیر 
خاکی« که خانم ژاله صامتی نقش آن را ایفا کرده بود تصویری ماندگار 

در ذهن مخاطب است.
این بازیگر درباره مهمترین وجه تمایز تصویر زنان در سینمای ایران 
در قیاس با تصویر زن در سینمای جهان  بیان کرد: اساسا سینمای 
غرب با دو چیز متولد شده که یکی جنسیت است و دیگر خشونت. 
چاشنی آن هم همواره رقص و آواز و ناسزا در دیالوگ ها و … بوده است. 
حضور زن در بسیاری از فیلم های غربی غالبا کارکرد ابزاری دارد. بهترین 
هنرپیشه های دنیا هم اگر بخواهند در برابر این کارکرد مقاومت کنند، 

به سینما راه شان نمی دهند.
او افزود: شاید ظاهر امر این باشد که برخی بگویند زنان در سینمای 
غرب آزادتر هستند اما اگر باطن ماجرا را نگاه کنیم، متوجه می شویم 
که بیشترین توجه آن ها به جسم زنان است. در سینمای ایران اما 
قطعا اینگونه نیست و جریان غالب در سینمای ایران این است که 
به روح و روان زنان توجه بیشتری می شود. زنان در فیلم های ایرانی 

می توانند نقش های مادرانه را به بهترین شکل ایفا کنند و این نگاه و 
حرمت گذاشتن به جایگاه زن هم برگرفته از دین و باورهای ماست. 

نقی زاده ادامه داد: زنان در کشور ما در جایگاه های مختلف حضور 
دارند و ایفای نقش می کنند، از ورزش گرفته تا هنر و در تمامی عرصه ها 
حضوری فعال دارند. این نقش ها به درستی در فیلم ها و سریال های 
ما منعکس نشده است. شاید بتوان به ندرت از فیلم هایی نام برد که 
توانسته اند چنین نقش هایی را به خوبی بازنمایی کنند که یکی از بهترین 
نمونه های آن را »شیار ۱۴۳« ساخته نرگس آبیار می دانم. یکی از بهترین 
تصاویر از مادر و زن ایرانی که یک فرزند قهرمان را هم تربیت کرده 
است، در همین فیلم شاهد بودیم. خیلی از ما این جنس مادرانه ها را از 

نزدیک هم تجربه کرده ایم.
وی تأکید کرد: البته نمی توان این وجه سینما را نادیده گرفت که از 
جنس تخیل است و اینگونه نیست که تمام ابعاد یک فیلم بتواند بر 
واقعیت ها منطبق باشد، اگر اینگونه باشد محصول نهایی تبدیل به فیلم 
مستند می شود. این نکته یک امر طبیعی است که بخشی از تصویر 
ارائه شده از زن ایرانی در فیلم های ما، منطبق با واقعیت ها نیست. 
سینما در هر حالتی از جنس تخیل است. در عین حال همین فیلم هایی 
که به آن ها اشاره کردم هر کدام توانسته اند بخشی از تصویر زن ایرانی 

را بازنمایی کنند.
نخستین جشنواره بین المللی فیلم حوا به همت بنیاد بین المللی 
جوانان  سینمای  انجمن  سینمایی،  سازمان  همکاری  با  و  گوهرشاد 
ایران، بنیاد سینمایی فارابی و مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و 

انیمیشن تیر ماه ۱۴۰۲ برگزار می شود.

میراثی که همچنان مظلوم است

توزیع پربحث بودجه ناچیز میراث  فرهنگی
میزان بودجه میراث  فرهنگی از گذشته تا امروز مورد بحث بوده و با وجود اعتراض های مکرر، همچنان یکی از معضلات اصلی این حوزه است. از سوی دیگر، 

دغدغه دیگری که مطرح می شود شکل توزیع این بودجه بین استان هاست که دلایل آن برای بسیاری از استان ها روشن و شفاف نیست.

وستا تا گلچهره سجادیه زنان ماندگار سینما؛ از هما ر

کمبود بودجه 
در حوزه میراث  

فرهنگی فقط 
مختص بخش 
مرمت آثار و 

بناهای تاریخی 
نیست، بسیاری 

از آثار نیازمند 
کاوش های 

باستان شناسی 
هستند، اما 
سهم ناچیز 
کاوش ها از 
بودجه های 
تخصیصی، 

انجام آن ها را به 
تعویق می اندازد

شهره سلطانی بازیگر سینما و تلویزیون که با سریال »سیاه چاله« این روزها 
در شبکه نمایش خانگی دیده می شود، می گوید: دوست داشتم با ایفای نقش 
پروین خنده های بیشتری از مخاطب بگیرم و از خودم راضی باشم. این بازیگر 
همچنین تاکید می کند که تیم حرفه ای بازیگران دلیل اشتیاقش برای حضور در 

»سیاه چاله« بود.
شهره سلطانی، بازیگر نقش پروین در سریال »سیاه چاله« در گفت و گویی 
با ایسنا از حضورش در این مجموعه کمدی و علاقه مندی به کارهای طنز گفت.

او ابتدا با اشاره به نقشش در سریال »سیاه چاله« و چالش های رسیدن به 
این شخصیت خاطرنشان می کند: وقتی فیلمنامه را خواندم سادگی و صداقت 
پروین خیلی برایم جذاب بود و فکر می کردم وقتی این کاراکتر را بسازم اتفاقات 
خوشی برای من به عنوان بازیگری که به دنبال چالش هستم و برای سریال 
خواهد افتاد اما نمی دانم با برخی حذفیاتی که در خروجی سریال مواجه بودیم، 
هنوز هم می شود »سیاه چاله« را سریالی طنز دانست یا نه. پروین شخصیتی 
بود که موقعیت های طنز زیادی را در سریال ایجاد کرد و می توانست مخاطب 
را بخنداند اما بخشی از پلان ها و دیالوگ های پروین در سریال دچار سانسور 

شد.
بازیگر سریال های »ترش و شیرین«، »لحظه گرگ و میش«، »هفت سین«، 
»پلاک ۱۳«   تاکید می کند: فیلمنامه هایی را در سینما و تلویزیون می بینیم 
که در آنها به موضوعات زیادی پرداخته می شود اما یک طنز مردمی مانند 

»سیاهچاله« دچار چنین تغییرهایی نسبت به فیلمنامه می شود.

محتوا برایم ارزشمندتر از ژانر است
سلطانی سپس درباره بازگشت به عرصه طنز با »سیاه چاله« سال ها پس 
از بازی در سریال »ترش و شیرین« می گوید: بعد از »ترش و شیرین« که 
اولین سریال طنزم بود و با استقبال خوبی هم همراه شد، چند تله فیلم دیگر 
هم داشتم. اگرچه تاکنون هیچ فیلم سینمایی کمدی نداشته ام و با سینما 
قهر بودم و سینما هم مرا کنار گذاشته بود اما سعی کردم از دنیای طنز 
فاصله نگیرم. من بازیگری هستم که بیشتر از اینکه به ژانر فکر کنم، محتوا 
فیلم های  در  بیشتر  این سال ها  در  دلیل  به همین  و  است  ارزشمند  برایم 
درام حضور داشتم. او در عین حال درباره تمرین های انجام شده برای ساخت 
شخصیت پروین در »سیاه چاله« اظهار می کند: ما قبل از اینکه جلوی دوربین 
برویم خیلی درباره نقش ها صحبت می کردیم تا شخصیت آنها کامل شود. 
پروین نقش پررنگی در سریال نداشت اما پتانسیل این را داشت که پررنگ 
شود به همین دلیل پیش از فیلمبرداری، آقای نمازی به من قول دادند که 
نقش پررنگ تر خواهد شد. وقتی فیلمبرداری شروع شد آقای نمازی، کارگردان 
»سیاه چاله« دست من را باز گذاشتند که آنچه را به نظرم می آید اجرا کنم اما اگر 

در خروجی پروین را کمتر می بینید به علت حذفیات بی دلیل است.
این بازیگر در ادامه به تجربه همکاری اش با حسین نمازی در «سیاهچاله« 
اشاره و بیان می کند: من کارهای حسین نمازی را دنبال می کردم و بسیار سبک 
کارش را می پسندم به همین دلیل وقتی از من برای بازی در این نقش دعوت 

شد، پذیرفتم.

وقتی اسم بازیگران »سیاه چاله« را شنیدم مشتاق شدم
در  بازی  برای  اشتیاقش  عوامل  از  را  حرفه ای  بازیگری  تیم  حضور  وی 
»سیاه چاله« می داند و می گوید: حسن پورشیرازی را از زمانی که در انجمن 
نمایشی کار می کردیم می شناسم. با ژاله صامتی هم که از دوستان قدیمی ام 
است، تئاترهای زیادی بازی کرده ام اما تاکنون افتخار همکاری با الناز حبیبی، 
مهران احمدی و بهرنگ علوی را نداشتم. به جرات می توانم بگویم وقتی اسم گروه 
بازیگران را به من اعلام کردند بسیار مشتاق بودم که در کنارشان حضور داشته 
باشم؛ چراکه سابقه بازیگری هر کدام را می دانستم و مطمئن بودم خروجی 
خوبی از این گروه منتشر می شود. گروه بازیگری یکدست و صمیمی بود و پشت 

صحنه خوب و گرمی داشتیم.
وقتی کار با حذفیات مواجه می شود خستگی در تنمان می ماند

شهره سلطانی در پایان به بازخوردهای سریال »سیاه چاله« از زمان پخش تا 
حالا اشاره می کند و می گوید: مردم سریال را دوست دارند و سانسورها، فقط 
به چشم من بازیگر که در صحنه حضور داشته ام آمده است اما تماشاگر از آن 
خبر نداشته و از سریال لذت می برد. دوست داشتم با پروین خنده های بیشتری 
از مخاطب بگیرم و از کار خودم راضی باشم. ما در این سریال پنج ماه بی وقفه 
اطراف کرج سرکار بودیم و شیوه کارگردانی حسین نمازی اینگونه بود که برای 
پلان های هر بازیگر باید همه گروه بازیگری حضور داشتند و ری اکشن نشان 
می دادند به همین خاطر وقتی با حذفیات روبه رو می شویم خستگی در تنمان 

می ماند.

شهره سلطانی: 
اسم بازیگران »سیاه چاله« را شنیدم مشتاق شدم


